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El Castell
Farmàcies de guàrdia

Mobles i restes de poda
Barri Net: recollida per barri
Consulti quin dia toca a la seva 
adreça

Deixi els trastos i restes de jardineria a la 
porta de casa, de 21 a 23 h

Els diumenges
Montmar Alt (d’av. Diagonal en amunt), 
Canyars i El Castell Baix (de c. Doctor 
Marañon en avall).

Els dilluns
Bellamar, Montmar Baix (de l’av. Diagonal en 
avall) i Centre.

Els dimarts
Poal, Baixador, Can Roca i Muntanyeta

Els dimecres
Les Botigues, Can Bou, Granvia Mar, Mar-i-
Sol, Zona Universitària, Camí Ral, El Castell 
Alt (de l’av. Doctor Marañón en amunt) i 
Lluminetes Oest (fins al carrer 6).

Els dijous
La Pineda, Lluminetes Est (fins al carrer 6) i 
Vista Alegre.

Serveis Sanitaris
Cita prèvia per a metges de capçalera i 
pediatria.
Telèfon per als dos ambulatoris 902 111 444

Centre d’Atenció Primària ABS Can Bou
Carrer Sevilla - av. Màlaga. Tel 93 665 55 59

Centre d’Atenció Primària ABS El Castell
Carrer Dr. Marañón. Tel. 93 636 66 60

Tren
Consulti els horaris a 902 240 202
rodaliescatalunya.cat / renfe.es

Bus
Consulti els horaris a 902 023 393
ambmobilitat.cap
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No podemos concretar la fecha exacta 
de ambas imágenes pero debieron ser 
tomadas en los inicios de los años 30 del 
siglo XX, durante la República. 

Alfonso López Borgoñoz
Cuando ya empiezan en este octubre 
a extinguirse los últimos ecos de un 
caluroso verano, pero no por ello 
menos intenso, seguimos sintiendo en 
nuestro interior el aprecio por nuestra 
playa, por su arena, por su mar y por 
el recuerdo de haber disfrutado en 
familia en ella con múltiples activida-
des, tanto ahora como lo hicieron en 
su momento las personas que nos han 
precedido hace cien años.
Probablemente en Castelldefels no 
haya imágenes ‘castelleres’ y ‘gimnás-
ticas’ más antiguas que las que nos 
muestran estas simpáticas imágenes 
de una familia o grupo amplio de 
amigos y amigas, con sus hijos e hijas, 
en la playa de Castelldefels. Parece 
como si estuvieran alojados en una de 
las casetas que algún establecimiento, 
como “Baños de Castelldefels” por 
ejemplo, tenía sobre la arena para uso 
de la gente que venía a disfrutar de su 
día (o días) de ocio.
Quizás se debieron tomar en los 
inicios de los años treinta del siglo 
pasado, durante la República. Es 
posible, incluso, que sean algo 
anteriores, de 1929 o 1930. La ciudad, 
como sabemos, vivía desde mediados 
de los años veinte del siglo pasado 
un verdadero boom de visitantes en 
fin de semana que procedían casi 
siempre de la comarca y de Barcelona, 
aunque también había gente llegada 
de más lejos, e incluso desde el 
extranjero (posiblemente más de las 
colonias de personas de otros países 
que vivían en la capital catalana que 
llegadas directamente desde más allá 
de nuestras fronteras). 
Todo ello llevó a la construcción a 
finales del tiempo de la dictadura de 
Primo de Rivera de varios balnearios 
marítimos y diversos restaurantes y 
merenderos, en los que incluso se 
podía hacer patinaje en una pista 

Probablemente en 
Castelldefels no haya 
imágenes ‘castelleres’ 
y ‘gimnásticas’ más 
antiguas que las que nos 
muestran estas simpáticas 
instantáneas.

Playa gimnástica 
y castellera

habilitada para ello en uno de estos 
espacios. Había incluso un espacio 
habilitado como embarcadero sobre 
la arena, a la espera del de madera 
construido sobre el agua en 1931 (año 
en que también se inauguró en su 
mes de julio un apeadero junto a la 
playa para facilitar la llegada de los 
miles de visitantes que se acercaban 
los días de verano que eran festivo. 
Había conciertos de música y diversos 
tipos de actividades para todos los 
públicos, desde deportivas hasta de 
belleza.
La playa de Castelldefels, entonces, 
como ahora con las actividades 
deportivas, culturales, conciertos, etc. 

En la imagen de arriba sorprende algo el niño que 
parece tener los pies en los brazos de las mujeres que 
lo sostienen, y no sobre sus hombros, como sí tienen 
la otra niña y el otro niño.

En la imagen de la 
derecha una familia 
o grupo de amigos 
y amigas subidos a 
una estructura de 
madera delante de 
lo que podría ser una 
de las casetas que 
se encontraban en la 
arena.

que se siguen haciendo, era un lugar 
cerca de Barcelona al que se venía a 
pasárselo bien.
Que pasión por encaramarse...
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Una ciutat segura i amb qualitat de vida
A força de repetir les coses, les mentides no es converteixen en veritats. 

Això és el que hem vist les darreres setmanes, en què arran d’un fet delictiu 
que va tenir força presència als mitjans de comunicació perquè involucrava 
un jugador del Barça, vam patir una campanya de desprestigi assenyalant 
Castelldefels com una ciutat insegura. No obstant, les dades policials no 
reflecteixen aquesta realitat. Si comparem aquestes dades amb les regis-
trades el darrer any ‘normal’ (2019, abans de la pandèmia), en aquest 2022 
estem per sota dels delictes registrats. I el que és més important, la sensació 
al carrer està lluny del que s’ha volgut transmetre.

Viure a Castelldefels és viure a una ciutat amb una alta qualitat de 
vida. Els nostres espais públics, els nostres equipaments, els espais verds, 
la platja, els nostres establiments comercials, la nostra ubicació, el clima… 
Tot aquest conjunt de factors fan de Castelldefels una ciutat ideal per 
desenvolupar els projectes de vida dels nostres veïns i veïnes. 

Però la ciutat que avui ens agrada, ens ha de continuar agradant en el 
futur. És per això que estem iniciant un ambiciós projecte participatiu per 
definir, entre tots, el Castelldefels de les pròximes dècades. Com ha de ser 
l’estructura urbanística de la nostra ciutat? Els nostres espais verds? Com 
ha de ser la mobilitat? Com veuràs a la revista d’aquest mes, volem conèixer 
la teva opinió de la ciutat del futur. Comptem amb tu per configurar el millor 
Castelldefels futur possible. 

A fuerza de repetir las cosas, las mentiras no se convierten en verda-
des. Esto es lo que hemos visto en las últimas semanas, en las que a raíz de 
un hecho delictivo que tuvo bastante presencia en los medios de comuni-
cación porque involucraba a un jugador del Barça, sufrimos una campaña 
de desprestigio señalando a Castelldefels como una ciudad insegura. Sin 
embargo, los datos policiales no reflejan esta realidad. Si comparamos estos 
datos con los registrados el último año normal (2019, antes de la pandemia), 
en este 2022 estamos por debajo de los delitos registrados. Y lo que es 
más importante, la sensación en la calle está lejos de lo que se ha querido 
transmitir.

Vivir en Castelldefels es vivir en una ciudad con una alta calidad de 
vida. Nuestros espacios públicos, nuestros equipamientos, los espacios 
verdes, la playa, nuestros establecimientos comerciales, nuestra ubicación, 
el clima… Todo este conjunto de factores hacen de Castelldefels una ciudad 
ideal para desarrollar los proyectos de vida de nuestros vecinos y vecinas .

Pero la ciudad que hoy nos gusta, debe seguir gustándonos en el 
futuro. Por eso estamos iniciando un ambicioso proyecto participativo 
para definir, entre todos, el Castelldefels de las próximas décadas. ¿Cómo 
debe ser la estructura urbanística de nuestra ciudad? ¿Nuestros espacios 
verdes? ¿Cómo debe ser la movilidad? Como verás en la revista de este mes, 
queremos conocer tu opinión sobre la ciudad del futuro. Contamos contigo 
para configurar el mejor Castelldefels futuro posible.

Maria Miranda  
Alcaldessa de Castelldefels  

[PSC]

alcaldessa@castelldefels.org
Whatsapp: 600 929 602

“Les dades de delictes de 2022 estan per sota de 
les dades registrades el 2019, últim any abans de 
la pandèmia”
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Castelldefels, ciudad segura
Los datos policiales 
oficiales ponen de 
manifiesto que han 
descendido los robos 
en domicilios, los robos 
violentos en la calle y las 
sustracciones en el interior 
de vehículos. Y los cuerpos 
de seguridad continúan 
trabajando para que las 
cifras sigan mejorando.

A finales de agosto, el jugador del 
Barça Pierre-Emerick Aubameyang 
sufrió un robo violento de madrugada 
en su casa de Castelldefels. El caso se 
extendió rápidamente por los medios 
de comunicación por la notoriedad de 
la víctima y desde algunos círculos se 
alzó la voz para sostener que se había 
producido un aumento alarmante de la 
inseguridad ciudadana.
¿Es así? ¿Es Castelldefels una ciudad 
insegura? Los datos policiales oficiales 
lo desmienten. No se ha producido en 
la ciudad un incremento de los robos 
en los últimos tiempos. Más bien al 
contrario: si se comparan las cifras 
con el año 2019, las cifras han ido a la 
baja. ¿Por qué comparar con 2019? 
Porque durante la pandemia (años 
2020 y 2021) el confinamiento primero 
y el paulatino levantamiento de las 
restricciones a la movilidad) alteró 
la la dinámica de la delincuencia al 
permanecer la ciudadanía más tiempo 
en sus casas.
Los robos en domicilios -acto que 
espoleó la supuesta situación de 
inseguridad en la ciudad- han sido 216. 
En 2019 fueron bastantes más: 327. 
Un descenso significativo. También 
descendieron los robos violentos en 
espacios públicos, otro delito que sue-
le generar alarma social. De los 83 que 
se produjeron en 2019 se ha pasado a 
74 este año. También ha descendido, 

La colaboración entre la Policía Local y los Mossos de Esquadra es constante. Sobre estas líneas un operativo 
conjunto. 

y en este caso de manera abrupta 
(prácticamente la mitad) los robos 
en el interior de vehículos. En lo que 
llevamos de año se han producido 419 
delitos de esta índole, mientras que en 
2019 fueron 900.Los hurtos (robos de 
pequeña cuantía sn el ejercicio de la 
violencia)  han aumentado ligeramente 

RAMON JOSA

RAMON JOSA

La alcaldesa Maria Miranda (PSC), junto al 
subdelegado del Gobierno en Barcelona, Carles 
Prieto; el concejal de Seguridad, Jordi Planell (PSC), 
y Begoña Curto, de la Subdelegación General de 
Coordinación de la Policía en Catalunya, junto a 
los representantes de la Policía Local, Mossos de 
Esquadra, Policía Nacional y Guarcia Civil, tras la última 
reunión de la Junta de Seguridad Local.

A pesar de algún caso de gran repercusión mediática, los datos señalan que los robos han 
descendido en la ciudad en relación al nivel previo a la pandemia

Coordinación policial e institucional

La Junta Local de Seguridad es el 
órgano colegiado que facilita la 
cooperación y la coordinación de las 
administraciones públicas en materia 
de seguridad. Se trata de un aspecto 
importante ya que se reúnen todos 
los parámetros que permiten abordar 
de manera conjunta la política de 
seguridad ciudadana y se determinan 
las prioridades y acciones de preven-
ción. La Junta de Seguridad Local, 
que celebra reuniones trimestrales 
de manera ordinaria, está presidida 
por la alcaldesa y participan todas las 
Fuerzas y Cuerpos de Seguridad que 
operan en el territorio.

en comparación con tres años atrás: 
1.572 contra 1.543. Un incremento del 
1,9%. Con todo, como señala el jefe de 
la Policía Local, Raúl Vergel,  “el indica-
dor 0 en seguridad no existe” y cabe 
trabajar para mejorar las cifras, no solo 
con medidas policiales sino también 
con acciones sociales.
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Cuatro bulos sobre la seguridad en Castelldefels

Las mujeres no 
pueden ir por la  
calle tranquilas

Existe miedo a 
que te ‘okupen’ 
la vivienda

Por la noche sólo 
hay una patrulla  
en las calles

En Castelldefels 
hay más robos 
que antes

En portada

Maria Miranda
Alcaldesa de 
Castelldefels (PSC)

“Quiero agradecer la 
excelente coordinación de 
los cuerpos de seguridad 
que trabajan en el 
municipio. Castelldefels 
es una ciudad con una alta 
calidad de vida, que se 
caracteriza por el civismo 
y convivencia de nuestros 

vecinos y vecinas”.

Jordi Planell
Concejal de 
Gobernación, 
Seguridad y Movilidad 
(PSC)

“Los datos demuestran 
que Castelldefels es una 
ciudad segura. Seguiremos 
trabajando con acciones 
policiales y sociales, para 
que las cifras de seguridad 
sean cada vez mejores. La 
sensación en la calle es de 
tranquilidad y convivencia, 
lejos de la campaña de 
desprestigio que se ha 
querido hacer desde 
algunos círculos”.

En la comparativa del año 2022 con el 
2021 o incluso con una mayor diferencia 
de delitos si se compara con el 2020 
no cabe otro titular de que ha habido 
un aumento considerable en el número 
total de delitos, de accidentes e incluso 
de infraccions a la Ordenanza de 
civismo. Pero de la misma manera que 
los diferentes cuerpos policiales no se 
pusieron medallas cuando en 2020 se 
logró una reducción importante del 
número total de delitos (con descenso 
de más del 80%), ahora no se puede 
hacer lo contrario. Por tanto los datos de 
este año 2022 deben compararse con 
años de las mismas características y por 
ello nos remontamos al 2019, sin ninguna 
influencia de la pandemia motivada por 
el COVID. Y comparando los números 
de dos años similares, en todos aquellos 
delitos en los que la acción policial 
se puede orientar en la prevención, 
sobretodo en el caso de la Policía Local, 
se ha reducido considerablemente 
el número de hechos como se puede 
comprobar en el cuadro que encabeza 
esta página,  con reducciones 
considerables en robos en interior de 
vehiculo y robos en domicilios.

En los últimos años las policías locales 
se han visto afectadas por la jubilación 
anticipada, que provocó una disminución 
en el número de agentes. Esta situación, 
abrió la oportunidad de rejuvenecer 
las plantillas y aumentarla después 
de las restricciones aplicadas por el 
gobierno central. Una vez superada esta 
etapa de restricciones se ha logrado 
ampliar el número de agentes ganando 
capacidad operativa. Con el número 
actual de agentes  se puede garantizar 
cubrir con seguridad la totalidad de los 
requerimientos graves en los que se 
activa a la policía y planificar acciones 
orientadas a la prevención, sin obviar que 
la coordinación con Mossos d’Esquadra 
es excelente. En los supuestos en los 
que se requiere a un cuerpo o a otro y no 
se puede ofrecer respuesta immediata, 
se dispone de los protocolos de 
coordinación para cubrir el incidente.

Hoy en día estamos sufriendo una 
avalancha de información de casos en 
los que un elevado número de mujeres 
han sido víctimas de delitos contra la 
libertad sexual y de lesiones provocadas 
por pinchazos de aguja. Sin embargo 
en Castelldefels, en este verano (y 
sobretodo durante la Fiesta Mayor y 
las Fiestas del Mar), en un ambiente 
festivo con miles de personas ocupando 
el espacio público de ocio, no se ha 
registrado ningún incidente denunciado. 
Por ello, la Policía Local mantiene que 
Castelldefels es una ciudad segura 
para que una mujer pueda ser libre y no 
estar condicionada por el miedo a ser 
agredida sexualmente en sus decisiones 
de dónde o con quién ha de ir.

Aún habiendo sufrido una agresión 
sexual en esta última semana en 
la ciudad, se puede confirmar que 
Castelldefels es segura ya que esta 
acción se ha dado en un contexto 
condicionado por la venta y consumo 
de drogas abusivo. Por ello no se 
puede extrapolar este hecho a las 
características de la ciudad ni a las 
formas en las que se relacionan la gran 
mayoría de mujeres y hombres de 
Castelldefels.

Los responsables policiales sostienen 
con rotundidad que es mentira el 
discurso de que no podemos irnos un 
fin de semana de casa porque nos la 
ocupan y luego tardamos meses en 
recuperar la posesión. En primer lugar 
porque los casos de ocupaciones en 
Castelldefels y en las ciudades de 
nuestro entorno en la casi totalidad 
de los supuestos son viviendas 
abandonadas y viviendas dónde su 
titular es una entidad bancaria o fondos 
de inversión. Y por ello precisamente 
sí se pueda dar el caso de que se 
consolide la ocupación y se tarde 
meses en obtenir una sentencia para 
procedir al desalojo.

Pero en los supuestos de que sea 
nuestro domicilio, donde realizamos 
nuestra vida privada, o incluso nuestra 
residencia de verano o fin de semana 
dónde vamos de vez en cuando 
no haciendo vida privada de forma 
continua està totalmente protegido, 
y por lo tanto de encontrarnos en 
esta situación no estamos delante 
de un delito de usurpación, llamado 
coloquialmente “okupación”, sinó 
delante de un delito de allanamiento 
de morada que habilita a la policía 
a proceder de forma inmediata a la 
detención de los ocupantes de la 
casa y presentarlos ante la justícia sin 
necesidad de orden judicial previa.
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Recreació digital de l’aspecte que tindrà l’av. dels Banys quan les obres s’acabin

Les obres de reforma 
de l’av. dels Banys 
encaren la recta final
Les obres de reforma de l’avinguda dels 
Banys avançen a bon ritme. Des de fa 
setmanes s’està treballant en la segona 
i última fase, després que el tram de la 
primera s’obrís el passat mes de juliol, 
de manera que els treballs podrien 
estar enllestits abans que s’acabi l’any, 
gairebé amb cinc mesos d’antelació de 
la data prevista. 

L’obra estava plantejada en quatre 
trams i amb una durada de 12 mesos. 
L’empresa constructora va proposar 
un nou plantejament amb dues fases 
(la fase 1 des de la C-31 fins al passeig 
Garbí i la fase 2 des del passeig Garbí 
fins al carrer del Carme), amb una 
durada total de gairebé set mesos. 
L’Ajuntament va acceptar aquesta 
proposta que comporta una reducció 
del termini de finalització de les obres, 
que està previst que finalitzin el proper 
mes de desembre.
El passat 12 de setembre es van iniciar 

els treballs de la zona que comprèn 
des del Passeig Garbí fins al carrer del 
Carme, amb les tasques de demolició 
del paviment existent. 
La fase 1 va començar el 19 d’abril i es 

va posar en servei oficialment el passat 
6 de juliol. Malgrat això, encara queden 
detalls per acabar, com la senyalització 
horitzontal de la zona o la plantació 
d’arbrat (que es farà conjuntament 
amb la fase 2).

REDACCIÓN

Gracias a las obras se 
ha ampliado el terreno 

de juego en 1.316 m² 
más de superficie. 

El césped que se ha 
colocado es de nueva 

generación.

Un eix cívic i de 
lleure renovat
El projecte té l’objectiu 
de transformar 
l’avinguda dels Banys 
en una via dinàmica, 
amb una identitat 
renovada i pròpia, on 
les persones siguin 
les protagonistes 
amb un bon espai 
per al passeig i es 
recuperi l’activitat 
de restauració. Se 
substituteix el paviment 
i s’instal·la nou mobiliari 
urbà i vegetació, es 
millora el drenatge 
superficial i en un dels 
trams (entre la C-31 
i el Passeig Marina) 
se soterren les línies 
elèctriques.

La mejora del estadio 
de Can Vinader ya es 
una realidad
Han finalizado los trabajos de reforma y ampliación del área 
de juego del Estadio Municipal de Can Vinader, que han 
incluido la instalación de un nuevo césped sintético y la 
modificación de instalaciones con mejora mediambiental 
(cambio del sistema de riego y de la iluminación). Las obras 
empezaron el pasado mes de junio.
El terreno de juego se ha ampliado, tanto de ancho como de 
largo en 7 metros, pasando de los previos 68 x 106 metros 
a los 75 x 113 después de las obras, 1.316 m² más. De esta 
manera, el campo dispone de más capacidad para acoger 
deportistas, ya que puede tener dos campos de fútbol 
transversales (ampliables hasta tres) y un campo de rugby de 
categoría 1b, que permitirá acoger todo tipo de competicio-
nes nacionales e internacionales de rugby.
También se ha aprovechado la zona posterior de la portería 
del lado de la calle Blas Infante para crear un nuevo espacio 
de entrenamiento con unas dimensiones de 20 x 13 metros.
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Castelldefels es 
consolida com a 
ciutat referent    
en la innovació

ORIOL PAGÈS

La alcaldesa Maria Miranda (PSC) y el primer teniente de alcaldía, Jordi Maresma 
(ERC) en el encuentro con hoteleros durante su anterior visita a Baixador

La alcaldesa inicia en 
Baixador una nueva ronda 
de visitas a los barrios
Tras el paréntesis veraniego, la 
alcaldesa de Castelldefels, Maria 
Miranda (PSC), reemprende este mes 
de octubre el programa de visitas a 
los barrios “L’Alcaldessa als barris”. 
Miranda visitará Baixador el próximo 
21 de octubre, en donde llevará a cabo 
diferentes encuentros para tomar el 
pulso al barrio. Quién desee tener un 
encuentro con la alcaldesa, puede 
enviar un mensaje de whatsapp al 
número 600 929 602 antes del 16 de 
octubre. 
Miranda ha querido iniciar esta nueva 
ronda de visitas por los barrios del 
litoral del municipio. Por ello, el 
calendario de visitas del programa 
“L’Alcaldessa als barris” seguirá el 26 
de octubre, con visitas a La Pineda y 

Lluminetes. En estos casos, el límite 
para enviar el mensaje destinado a 
concretar una cita expirará el 21 de 
octubre. Con estas visitas, la alcaldesa 
y su equipo de gobierno se marcan 

como objetivo escuchar las peticiones 
y sugerencias vecinales y recoger las 
necesidades del barrio y los proyectos 
que la ciudadanía estima que deberían 
ponerse en marcha.

BAIXADOR
hasta el 16 de octubre

LA PINEDA Y LLUMINETES
hasta el 21 de octubre

600 929 602

PARA CONCERTAR 
UN ENCUENTRO:

El ministeri de Ciència i Innovació anuncia 
una inversió de 3,7 milions per a programes 
d’investigació de l’ICFO

ORIOL PAGÈS

La ministra de Ciència i Innovació atèn les 
explicacions d’un investigador de l’ICFO

ORIOL PAGÈS

La ministra va estar acompanyada en la seva visita per l’alcaldessa Maria Miranda 
(PSC), el director de l’ICFO, Lluís Torner; la regidora de Presidència, Esther Niubó 
(PSC), i el regidor d’Universitats, Jordi Vendrell (ERC)

El Consell de Ministres ha aprovat 
una dotació especial de 3,7 milions 
d’euros per impulsar un programa 
d’investigació internacional de 
l’Institut de Ciències Fotòniques 
(ICFO) de Castelldefels en col·labo-
ració amb l’Institut de Tecnologia 
de Massachusetts (MIT) i la Societat 
Max-Planck alemanya. Ho va anunciar 
la ministra de Ciència i Innovació del 
Govern central, Diana Morant, en 
la seva visita a les instal·lacions de 
l’ICFO, ubicat al Parc Mediterrani de la 
Tecnologia.

El programa es dedica a l’estudi de les 
propietats fonamentals dels materials 
quàntics sintètics i les seves aplica-
cions futures, a més de la formació 
avançada per a joves investigadors i un 
programa de visitants amb l’objectiu 
de maximitzar el seu abast i la seva 
projecció.



El Castell10Actualitat

REDACCIÓNLa nueva línea de 
tren, más cerca
El Ministerio de Transportes, 
Movilidad y Agenda Urbana (Mitma) 
del gobierno español ha hecho 
pública la adjudicación por 1,35 
millones de euros de la redacción del 
estudio de alternativas para construir 
una nueva conexión ferroviaria entre 
Castelldefels y Barcelona (el conoci-
do históricamente como “Metro del 
Delta”). Esta actuación supondrá la 
definición y el análisis técnico que 
permita establecer una nueva línea 
ferroviaria que unirá a nuestra ciudad 
con Gavà, Viladecans, Sant Boi y 
Barcelona.

Las empresas adjudicatarias de la 
redacción del estudio, Prointec e 
Intecsa Inarda, disponen de un plazo 
de 30 meses para desarrollar los 
trabajos. El estudio debe definir y ana-
lizar las alternativas técnicas que se 
puedan plantear para hacer una nueva 
línea ferroviaria con las características 
adecuadas para dar un servicio de 

Cercanías. Esta línea ha de constituir 
una nueva entrada ferroviaria de la 
línea R2 y dar servicio a las poblacio-
nes de Castelldefels, Gavà, Viladecans 
y Sant Boi. De forma paralela se llevará 
a cabo un análisis funcional de la 
continuación de esta línea en el núcleo 
urbano de Barcelona, lo que supondrá 
un tercer itinerario complementario a 

los dos túneles que ja existen en la red 
de Cercanías.
Esta actuación forma parte de la 
Actualización del Plan de Cercanías de 
Catalunya 2020 – 2030, que contiene 
la propuesta de actuaciones para dar 
respuesta a las necesidades de una 
demanda futura creciente en la red de 
Cercanías hasta el 2030.

La nueva 
línea unirá 
Castelldefels 
con Gavà, 
Viladecans, 
Sant Boi y 
Barcelona 

La nuev alinea ferroviaria reforzará el servicio de Cercanías

Estacionamiento 
Park&Ride: 
solución de 
movilidad más 
sostenible
Con el objetivo de garantizar la movi-
lidad y descongestionar el tráfico de 
vehículos, el Área Metropolitana de 
Barcelona (AMB) impulsa la iniciativa 
Park & Ride, que consiste en combinar 
el uso del vehículo privado con el 
transporte público. Son estaciona-
mientos para automóviles situados 
en la periferia de municipios, a fin de 
poder aparcar el vehículo y acceder 
al centro de las ciudades mediante el 
transporte público. Los aparcamientos 
P+R suelen estar situados cerca de 
estaciones de autobús o ferrocarril, 
para facilitar su acceso. Se consideran 
estacionamiento regulado pero sin 
pago.

Castelldefels, uno de los primeros 
municipios del área metropolitana 
con Park & Ride, cuenta con 100 
plazas preferentes y gratuitas, 
situadas detrás de la estación de tren 
del centro. Para hacer uso de este 
estacionamiento, es necesario activar 
la plaza a través de la app AMB Park 
& Ride (o a través de la web) y validar 
el título de transporte para poder 
registrar el vehículo. Si el vehículo no 
consta como registrado, puede ser 

sancionado.
Las plazas de aparcamiento P+R se 
podrán utilizar entre las 5 de la mañana 
y las 11 de la noche. Y el estaciona-
miento está libre los fines de semana y 
festivos durante las 24 horas del día.

MÁS INFORMACIÓN

amb.cat
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ACCEDEIXI A LA INFORMACIÓ 
DEL PROJECTE

castelldefels.org

Repensem 
Castelldefels
El passat 15 de setembre va ser 
presentat el procés de participació 
ciutadana que ha de definir les 
estratègies de vertebració territorial i 
cohesió social de la Castelldefels del 
futur.  Ara s’inicia un termini de recolli-
da d’aportacions sobre les estratègies 
que proposa el document i es realit-
zaran un seguit de taules sectorials i 
als barris sobre els principals temes 
que es plantegen, com ara la mobilitat, 
els espais públics, els equipaments i 
els serveis de proximitat, l’accés als 
espais naturals del municipi i la neces-
sitat d’habitatge social, entre altres.
A l’acte -que va comptar amb les 
intervencions de l’alcaldessa Maria 
Miranda (PSC) i el primer tinent 
d’alcaldia de Drets i Ciutadania, Jordi 
Maresma (ERC), es van presentar les 

eines online que s’empraran en aquest 
procés participatiu. Donada la impor-
tància i complexitat del projecte, el 

Ara s’inicia un termini de 
recollida d’aportacions 
sobre les estratègies que 
proposa el document i es 
realitzaran taules sectorials 
i als barris sobre els 
principals temes

En marxa el procés 
participatiu per definir els 
projectes englobats en el pla 
d’Eixos Verds de la ciutat

Amb l’objectiu 
de garantir la re-
collida selectiva 
del residu tèxtil 
a Castelldefels, 
a partir d’ara es 
podrà portar la 
roba utilitzada, 
calçat, roba de 
la llar, etc. a les 
Minideixalleries 
del municipi. 
Anualment es 
calcula que 
cada persona 
genera 22 kg 
de residu tèxtil, 
aproximadament 
unes 163.478 
tones anuals en 
tot Catalunya. 
Segons dades 

La roba usada i el calçat 
també a la Minideixalleria!

de l’Agència 
de Residus 
de Catalunya, 
només es separa 
correctament un 
10% per tant, el 
90% dels residus 
tèxtils acaba a 
l’abocador o a la 
incineradora, fet 
que comporta 
un impacte 
negatiu per al 
medi ambient. 
Castelldefels 
ja compta amb 
més de 30 
contenidors 
taronges de 
recollida tèxtil 
de l’entitat social 
Roba Amiga, la 

qual es gestiona 
mitjançant 
la Fundació 
Formació i 
Treball, que té 
com a missió fa-
cilitar l’accés al 
mercat laboral 
a persones en 
risc d’exclusió 
social. 
A partir d’ara, 
es podrà portar 
també la roba 
en desús a les 
Minideixalleries. 
La roba que es 
reculli es por-
tarà a la planta 
de Sant Esteve 
Sesrovires de 
Roba Amiga, 

Les minideixalleries faciliten a la ciutadania la recollida 
dels residus que no van al contenidor

RAMON JOSA

on tractaran els 
residus tèxtils 
per convertir-los 
en recursos i 
donar-los una 
segona vida. 
A més de 

fomentar l’eco-
nomia circular, 
des del consis-
tori es recomana 
reduir i reutilitzar 
els residus, si no 
la pots regalar o 

donar, qualsevol 
peça de roba, 
calçat o roba de 
la llar, haurà de 
ser dipositada 
al contenidor 
taronja o bé, 
portar-lo a la 
Minideixalleria 
més propera.
Dona una sego-
na vida a la teva 
roba, diposita-la 
al contenidor 
taronja o 
porta-la a la 
Minideixalleria!

MÉS INFORMACIÓ 
SOBRE LA DESTINACIÓ 
DE LA ROBA USADA
robaamiga.cat

ACCEDEIXI A LA PLATAFORMA 
DEL PROCÉS PARTICIPATIU

cdf.digital/ProcesParticipatiu

Moment de la intervenció de l’alcaldessa Maria 
Miranda (PSC) en la presentació del procés

El primer tinent d’alcaldia Jordi Maresma (ERC) també 
va intervenir a l’acte

ORIOL PAGÈS ORIOL PAGÈS

procés durarà tant com calgui ja que 
es cercarà el màxim consens amb la 
ciutadania. 
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Més de cinc milions de visitants

Castelldefels està 
cada vegada més en el 
mapa de destinacions 
turístiques. En tan sols 
cinc mesos (entre abril 
i agost), han passat per 
la ciutat més de quatre 
milions de visitants, la 
qual cosa repercuteix 
positivament en un 
dels principals sectors 
econòmics de la ciutat. 
Les dades de visitants 
són superiors a les 
del 2021 i similars a 
les que havia abans 
de la pandèmia de la 
COVID-19. 

Finalitza la temporada d’estiu amb unes dades superiors a l’any passat. Concretament 
5.246.304 persones han visitat la ciutat entre gener i agost 

Pel que fa a les dades d’ocupació 
hotelera han passat del 80,4% a l’abril 
al 97% el mes d’agost. El mes de maig 
va fregar el 83%, al juny un 85% i al 
juliol un 90,4%. Els hotels de la ciutat 
han comptat amb un 90,59% d’ocu-
pació de mitjana i els apartaments un 
77,72%.
Pel que fa a la procedència dels tu-
ristes, i a diferència del que va passar 
a la Setmana Santa, és majoritari el 
turisme de fora de l’Estat (80,63%).
El turista francès ha sigut el principal 
(22,21%), seguit de l’alemany (14,15%), 
italià (10,38%) i l’anglès (1,86%).
El turisme nacional i de proximitat 
significa un 19,37%. El 13,97% del total 
de turistes procedeix de Catalunya, 
seguida de Madrid (2,50%), Andalusia 
(0,53%) i la Comunitat Valenciana 
(0,45%).

Eva López 
Regidora de Turisme 
(PSC)

“Les dades són 
espectaculars. Són 
xifres pre-pandèmia i 
estem molt contents 
amb el nivell 
d’ocupació i d’activitat 
als hotels i a l’hostaleria 
de la ciutat, amb molt 
turisme nacional”.

Manuel Ángel 
Ortiz 
President del Gremi 
d’Hostaleria de 
Castelldefels i Baix 
Llobregat

“L’inici de la temporada 
estival va ser una 
mica estrany, amb les 
conseqüències de 
la guerra d’Ucraïna. 
Malgrat tot, s’han anat 
reactivant les xifres fins 
arribar a les que teníem 
abans de la pandèmia. El 
mes de juliol i el d’agost 
han sigut molt bons.”

Com s’obtenen les dades?

La platja continua essent un dels principals atractius turístics del municipi

Es tracta de dades proporcionades per 
empreses tecnològiques que faciliten 
informació sobre les visites que rep 
la nostra ciutat i que, a través de la 
tecnologia mòbil, permet 
distingir entre les persones que 
arriben a la ciutat a passar uns dies 
(pernoctadors) o a fer una visita 

durant unes hores per gaudir de la 
ciutat (excursionistes), a banda dels 
“visitants regulars”, persones que no 
viuen a Castelldefels però que hi venen 
habitualment per qüestió de feina. La 
gran majoria són visitants d’un dia que 
generen activitat econòmica a la ciutat 
amb la seva despesa.

RAMON JOSA
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L’Ajuntament ha ofert serveis i equi-
paments per donar resposta a les 
diferents necessitats de lleure, tant 
de les persones que viuen al municipi 
com aquelles que el visiten. 

Cultura i oci per a totes les edats

Biblioplatja Carme Romaní. En un 
nou emplaçament al Passeig Marítim 
va aplegar més de 6.000 assistents 
durant tota la temporada. Amb un total 
de 37 activitats programades en les 
que han participat 3.087 persones. 
Mini Club. Servei de monitoratge gra-
tuït adreçat a infants entre 4 i 12 anys. 
Ubicat al Parc del Mar oferia aquest 
servei tots el dies fins el 31 d’agost. 
Nits entre Palmeres. Música i especta-
cles les nits dels divendres i dissabtes 
a la plaça de les Palmeres durant tot 
l’estiu.
Cinema entre Palmeres. Projeccions 
de cinema a l’aire lliure amb entrada 
gratuïta les nits dels dijous entre el 30 
de juny i l’1 de setembre. Va tancar la 
temporada amb una mitjana de 450 
espectadors per sessió.

Sensibilització mediambiental i més 
seguretat a la platja

Espai Dunar. Situat dins l’Oficina de 
Turisme de la Platja és un espai per 
donar rellevància i difondre la impor-
tància de l’ecosistema litoral. 
Oficina de KiteSurf. A la zona regulada 
per la pràctica d’aquest esport han 

estat ateses 513 usuaris/es.
Mòdul d’atenció ciutadana de la 
Policia Local. En funcionament des de 
juny a finals de setembre, està integrat 
per 6 agents que realitzen les seves 
funcions amb quads per sorra, bicicle-
tes i a peu en la zona de vianants.
Servei de socorrisme. Gestionat per 
Proactiva, el servei ha estat actiu des 
de l’1 de juny al 31 d’agost, de dilluns 
a divendres de 10h a 19h i dissabtes, 
diumenges i festius de 10h a 20h. De l’1 
al 25 de setembre, cada dia d’11 a 18h

Oficines de turisme i trenet turístic

Oficines d’informació turística. 
Ubicades al centre, la platja i al CC 
Ànec Blau, han rebut unes 6.000 
consultes.
Trenet Turístic. Un dels elements de 
transport característics del municipi, 
que uneix el centre amb la platja 
passant pel Castell i altres punts de 
Castelldefels. Des de l’1 de juliol i fins 
al 31 d’agost prop d’11.000 viatgers i 
viatgeres hi han pujat.

Oferta gastronòmica en un entorn 
privilegiat

A més dels establiments tradicionals 
i innovadors que podem trobar a la 
ciutat, la platja compta amb diferents 
guinguetes que es distribueixen al llarg 
del litoral municipal. Concretament es 
tracta de 4 guinguetes fixes, obertes 
tot l’any i 12 guinguetes de temporada.

PLATJA DE CASTELLDEFELS

platjadecastelldefels.org

CASTELLDEFELS TURISME

castelldefelsturismo.com

Bona acollida als serveis de l’estiu

Els serveis que ofereix la platja són ben valorats per la ciutadania i les persones que visiten la ciutat

PER SABER-NE MÉS
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La noche del sector turístico
El Castillo fue el 
escenario de la 
Nit del Turisme 
2022, el acto 
anual en que el 
Ayuntamiento 
realiza una 
valoración de 
la temporada 
turística y reco-
noce el esfuerzo 
y la trayectoria 
del sector, uno 
de los grandes 
motores de 
la actividad 
económica de la 
ciudad. El acto 
sirvió para dar 
a conocer los 
buenos resulta-
dos de este año 
(ver información 
págs. 12 y 13).

La Nit del Turisme sirvió de marco para los primeros 
reconocimientos de comercios emblemáticos

MÉS INFORMACIÓ I TRÀMITS
www. castelldefels.org

Tel. 93 665 27 27
comercio@castelldefels.org

AVISA’NS si obres un comerç nou
NOUS ESTABLIMENTS COMERCIALS

Huerga y Asociacios Assessoria
Carrer de Santa Marta 25-27, Local 3

E-Mail: huergayasociados@huergayasociados.com

Telèfon: 659.907.774

WEB. www.huergayasociados.com

Instragram: @huerga_y_asociados

Tina Peluquería & Estética
Avinguda 310 nº 1 , local 11

Telèfon: 635 61 69 61

Instagram: @tina_peluqueria_estetica

RAMON JOSA

Castelldefels va acollir entre els dies 5 i 10 de 
setembre la Fashion Week (Setmana de la moda), 
esdeveniment organitzat pel Gremi de Comerç 
amb el suport de l’Àrea de Comerç de l’Ajuntament. 
Les activitats es van cloure amb una jornada que 
va incloure una fira comercial, desfilades de moda, 
exhibicions de ball i d’arts marcials, una performance 
a càrrec d’ArtdeFels, entre d’altres.

Bona acollida a la 
Fashion Week

Encara pot accedir a la 
línia de subvencions al 
comerç urbà
Fins el 31 d’octubre els comerciants de Castelldefels 
poden accedir a la nova línia de subvencions 
destinades al suport del comerç urbà que atorga 
l’Ajuntament. Els ajuts es destinen a la millora i 
rendibilitat dels punts de venda i adequació dels 
establiments comercials per a la millora competitiva 
del seu entorn de treball (amb subvencions de 1.500€ 
de dotació individual).

Nueva convocatoria de planes de 
empleo para personas sin trabajo
El Ayuntamiento, a través de la Guaita, pone en marcha 
un nuevo proceso de selección de personal para la 
contratación de personas desempleadas prioritariamente 
de Castelldefels mediante planes de empleo. El plazo de 
presentación de solicitudes es del 3 de octubre al 31 de 
octubre. En este proceso de selección se prevé crear una 
bolsa de trabajo para las nuevas contrataciones que puedan 
producirse durante 2023. Las contrataciones de personas 
desempleadas serán durante un período mínimo de 6 y 
máximo 12 meses preferentemente.

MÁS INFORMACIÓN Y TRÁMITES
www. castelldefels.org

.ORIOL PAGÈS

De izquierda a derecha, la alcaldesa María Miranda (PSC); el presidente del Gremio de Hostelería de Castelldefels y 
el Baix Llobregat, Manuel Ángel Ortiz, y la concejal de Turismo y Promoción Económica, Eva López (PSC)

ORIOL PAGÈS ORIOL PAGÈS

La Nit del 
Turisme sirvió 
también de 
marco para pre-
sentar los prime-
ros Comercios 

Emblemáticos, 
el reconoci-
miento que el 
Ayuntamiento 
realiza a los es-
tablecimientos 

con más tradi-
ción: Tiburón, 
El Avión, Hotel, 
Rey Don Jaime 
y Apartamentos 
Marfina.

ORIOL PAGÈS

El Castillo fue el emblemático escenario de la noche del sector turístico
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Els equipaments municipals s’omplen 
d’activitats ciutadanes

El Centre Cívic Vista Alegre, inau-
gurat oficialment el mes de juny, 
s’omple d’activitats entre els mesos 
d’octubre d’enguany i juny del 2023. 
L’equipament municipal esdevé 
epicentre cultural del barri amb una 
variada oferta de tallers i activitats 
organitzades per l’Ajuntament, la Casa 
d’Oficis de Vista Alegre i per entitats 
i associacions del municipi. Karaoke, 
acompanyament educatiu, teatre, 
activitats creatives, country o txi-kung 
són algunes de les propostes.

RAMON JOSA

Centre Cívic Vista Alegre Espai del Mar La Biblioteca

Les nits de divendres i dissabte l’Ajuntament 
proposa activitats lúdiques i esportives per 
als joves del municipi. Fins al 29 d’octubre 
l’oferta proposa un ventall ampli d’activitats 
per realitzar en diferents equipaments 
municipals i privats.

Amb l’objectiu d’oferir una alternativa 
d’oci nocturn segur i lliure de violències 
l’Ajuntament ha posat en marxa el programa 
“A la Nit, una altra moguda”, que ofereix una 
variada proposta d’activitats d’oci per als 
joves de Castelldefels.

Les activitats es realitzen divendres i 
dissabtes a partir de les 22h o les 23h, del 
22 de juliol fins al 29 d’octubre. Totes les 
propostes són gratuïtes i no cal inscripció 
prèvia. Arts marcials, musculació, dansa, 
lasertag, Escape Box, Gamer Space. en 
formen part de la proposta.

El CEM Can Roca, el pavelló de Can Vinader, 
el parc del Castell i el Kasal de Joves són els 
equipaments municipals que formen part 
d’aquesta iniciativa.  L’escola de ball Jara 
Dansa també ofereix les seves instal·lacions.

‘A la nit una altra moguda’: 
Alternatives a l’oci nocturn per al jovent

Del 19 de setembre al 28 d’octubre, 
estan obertes les inscripcions a les 
activitats que es fan a l’equipament 
municipal de la platja. La programació 
d’octubre a desembre inclou cursos 
trimestrals; com ara tango, escrip-
tura creativa, ioga o balls de saló; 
cursos curts (improvització teatral, 
costura); tallers puntuals (maqueta-
ció, fotografia infantil, etc) i grups 
d’acompanyament (noves tecnologies 
per a gent gran, acompanyament a la 
maternitat-embaràs, etc).

La Biblioteca Ramón Fernández Jurado 
torna a posar en marxa el programa 
de tertúlies literàries que s’adreça a 
totes les franges d’edat i que ofereix 
una gran diversitat, capaç de seduir 
lectors amb tota mena d’interessos. 
D’altra banda, entre finals d’octubre i 
el mes de novembre la Biblioteca ens 
convida a apropar-nos a la foscor des 
de punts de vista literaris, científics, 
musicals i amb propostes per a tots els 
públics. El títol és suggerent: “Tastant 
la foscor”.

CONSULTI EL PROGRAMA
issuu.com/ajuntamentde castelldefels

ARXIU ARXIU

RAMON JOSA

CONSULTI EL PROGRAMA
issuu.com/ajuntamentde castelldefels

CONSULTI LES DIFERENTS 
PROGRAMACIONS DE LA BIBLIOTECA
bibliotecarfjcastelldefels.org
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Castelldefels,

a

Festa del Cor dels Espais Familiars 

Els serveis educatius municipals per a infants 
i famílies van organitzar el 8 de setembre una 
nova edició de la Festa del Cor dels Espais 
Familiars. Ideada com una mostra de la tasca 
que desenvolupa aquest servei municipal per 
a infants de 0 a 3 anys i llurs famílies, la festa 
va proposar racons de joc i va ser una bona 
oportunitat per apropar-se i conèixer l’equip 
educador, els serveis que porta a terme i les 
famílies que ja en són usuàries.

Inauguració del curs dels PFI-PTT

Més de 50 joves d’entre 16 i 21 anys inicien 
la formació del Programa de Formació i 
Inserció en la modalitat de Pla de Transició al 
Treball,que els permet adquirir una titulació 
per començar a treballar o continuar estudiant 
un cicle de grau mitjà. L’alcaldessa Maria 
Miranda (PSC) i el regidor d’Educació, Jordi 
Maresma (ERC) els van donar la benvinguda.

MÉS INFORMACIÓ

www.castelldefels.org

RAMON JOSA

Castelldefels viu una nova Pedalada 
i la Festa de la Bicicleta

Les activitats van tenir lloc el 18 de setembre, 
emmarcades a la Setmana Europea de 
la Mobilitat. La Pedadala va sortir des de 
la plaça de l’Església i, després de 9 km 
de recorregut, va acabar al Parc de la 
Muntanyeta, on es va celebrar una nova edició 
de la Festa de la Bicicleta amb activitats 
diverses i una botifarrada popular gratuïta.

VEURE EL VÍDEO
www.youtube.com/
user/castelldefelstv

FOTOGALERIA

www.flickr.com/photos/ajcastelldefels

RAMON JOSA
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Concert benèfic per la 
pau a Ucraïna 

La Fundació Maria, 
en col·laboració amb 
l’Ajuntament, organitzava 
el 24 d’agost un concert 
benèfic per defensar la 
pau i la finalització de la 
guerra a Ucraïna. La jornada 
coincidia amb el Dia de la 
Independència del país i va 
incloure les actuacions de les 
cantants Luchiana Hakman, 
Marina Chernoshtan i 
Natalia Shepelenko, així 
com de la pianista Marina 
Naydon.

MÉS INFORMACIÓ

El Castell.org

RAMON JOSA

Commemoració de la Diada Nacional de Catalunya

L’Ajuntament i les entitats de la ciutat van tornar a celebrar 
la Diada al centre de la ciutat: a la plaça de l’Església i al 
passatge Onze de setembre. L’acte va començar amb la 
ballada de sardanes amb el Grup Sardanista de Castelldefels 
acompanyat per la Cobla Sardanista del Baix Llobregat. 
Després representants municipals i de la societat civil 
realitzaven l’ofrena floral al monument de La Senyera.

Canyars tanca la temporada de 
festes de barri d’estiu

La festa del barri de Canyars, del 2 al  4 de 
setembre, va posar el punt i final a les festes 
de barri a l’estiu 2022 a Castelldefels. El 
Parc dels Xiprers va ser el punt de trobada i 
escenari de la festa (organitzada per l’AVV de 
Canyars amb el suport de l’Ajuntament) que 
van incloure actuacions musicals, activitats 
per als infants i propostes gastronòmiques de 
caire popular com una paella i una sardinada.

RAMON JOSA

FOTOGALERIA

www.flickr.com/photos/ajcastelldefels

FOTOGALERIA

www.flickr.com/photos/ajcastelldefels

Reconeixement per la dinamització 
de la plaça de l’Alba

El 17 de setembre va tenir lloc un acte de 
reconeixement a les persones que han 
participat en el projecte de dinamització de 
la plaça de l’Alba, a Vista Alegre. Aquesta 
acció centrada en el desenvolupament d’un 
projecte comunitari de caire urbanístic tenia 
per objectiu dinamitzar un espai del barri, les 
relacions socials i la convivència en aquesta 
part del municipi.

RAMON JOSA

RAMON JOSA
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#castelldefelsmimporta

“La gastronomía de Castelldefels es la 
referencia del Baix Llobregat.No creo que haya 

ningún municipio de la comarca que tenga 
la oferta que tiene Castelldefels. Y conozco 

bastante la costa catalana y también hay pocos 
lugares con la oferta que tenemos aquí”.

“La oferta gastronómica de Castelldefels es  
muy variada y rica. Y además a buen precio. 
Se pueden encontrar diferentes opciones, 

diferentes calidades, etc. Yo voy siempre que 
puedo, tanto para comer en el local como a 

través del servicio para llevar.”

Alba Aguilar
38 anys

Andrea Ferran
39 anys

“Castelldefels té una gastronomia molt àmplia, 
amb molta diversitat. Podem escollir entre 

molts tipus de restaurants, bars i altres locals. 
Amb la meva famílila, els amics i la meva parella 
en gaudim molt, tant de la zona del poble, on ha 

crescut molt l’oferta, com la de la platja”.

Jorge Marcos
54 anys

què opines de l’oferta gastronòmica de la ciutat?

                      Les fotos amb més ‘likes’
de l’1 al 22 de setembre
segueix @ajuntamentdecastelldefels

@jrmoleroyll 102@xalartz 203@vespiba 251

Publica la teva foto amb l’etiqueta #castelldefelsmagrada
Triarem les fotos amb més ‘likes’ de cada mes, obra de perfils diferents

Xavinyetes
Xavi Roca

#castelldefelsmagrada

RAMON JOSA RAMON JOSA RAMON JOSA
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«Se puede afirmar que vivimos en una ciudad segura»

¿Se puede decir que Castelldefels es una ciudad segura? 
Habría primero que establecer un contexto. Según estudios 
internacionales España está entre los 30 países más seguros del 
mundo. Además, si tenemos en cuenta que Castelldefels tiene 
casi 70.000 habitantes y que, en verano nos han visitado este año 
más de 5 millones de personas, te diría que la probabilidad de ser 
víctima de un delito en Castelldefels es mínima y, por lo tanto, se 
puede afirmar que vivimos en una ciudad segura.

Hace unos días el jugador del Barça Aubameyang sufría un 
robo violento en su domicilio de Castelldefels ampliamente 
difundido en los medios. ¿Qué repercusión tuvo en la ciuda-
danía respecto a su percepción de seguridad? Ha sido un delito 
muy mediático y eso ha generado una sensación de inseguridad. 
Tuvimos mucha demanda y se reclamaba mayor presencia policial 
para mejorar la sensación de seguridad y prevenir delitos. Hicimos 
un dispositivo conjunto con Mossos en esos barrios, un dispositivo 
ya establecido desde principios de verano y a día de hoy se han 
reducido casi en su totalidad los delitos en el barrio.

¿Cómo ha evolucionado el número de delitos en Castelldefels 
en los últimos años? He leído en medios y redes sociales a perso-
nas afirmando que este año habían aumentado los delitos. Como 
profesional he de decir que no podemos comparar este año con 
2020 y 2021, afectados por la pandemia. Si comparamos datos del 
2022 con el último año prepandemia, el 2019, podemos decir que 
los indicadores son mejores ahora. En los años de pandemia -con el 
ocio cerrado y las personas en sus hogares- los delitos se redujeron 
y nadie se podía poner una medalla por ello. Ahora sería injusto 
hacer lo contrario. Si comparamos los datos de 2018 y 2019 con los 
de ahora vemos, por ejemplo, que el número de robos en el interior 
de vehículos o en domicilios ha bajado a la mitad. 

¿Qué tipo de delitos son los más frecuentes? El 80% de los 
delitos son contra la propiedad, no contra las personas. El primero, 
y con mucha diferencia al resto, es el hurto por descuido, seguido 
por el de las estafas por Internet. El tercer delito es el de daños 
(rotura de escaparates, en el mobiliario urbano, etc) y después el 
robo en el interior de vehículos y los robos en domicilios.

¿Hay delitos relacionados con la violencia de género? Hay 
unas 125 mujeres con orden de protección dictadas por el juez y 
se les hace un seguimiento para garantizar su protección. En los 
casos más graves hacemos un estudio de riesgo conjuntamente 
con Mossos y se define un protocolo de protección de la víctima. 
Actualmente no tenemos a ninguna víctima en este nivel.

¿Es cierto que los okupas pueden actuar impunemente 
y no pueden ser desalojados? Hay que diferenciar el delito 
de usurpación del de allanamiento de morada. El primero se 
consolida en viviendas deshabitadas. Aquí es verdad que cuando 
hay una ocupación, no existe un aviso urgente a la policía y hay 
una convivencia del okupa es complicado echarlo en ese momento. 

Raúl Vergel

Jefe de la Policía Local de Castelldefels

Raul Vergel Blanes es inspector jefe de la 
Policia Local de Castelldefels desde el año 
2015 y ejerce de policía desde el 1991.

Pero no es cierto que una persona ocupe una vivienda habitada 
impunemente cuando su titular está pasando con su familia un fin 
de semana fuera. En este caso el código penal habilita a la policía 
a entrar en la vivienda, detener al okupa y ponerlo a disposición 
judicial. En los últimos 6 meses hemos tenido 30 ocupaciones, de 
las cuales 16 o 18 se quedaron en tentativa porque nos dio tiempo a 
actuar rápidamente. 

¿Cuántas patrullas circulan por la noche en nuestra ciudad? 
No puedo dar un número por una cuestión de seguridad pero 
puedo afirmar que hay un servicio digno para una ciudad como 
Castelldefels. Atendemos todos los requerimientos urgentes en 
5 minutos. En los requerimientos no urgentes sí puede haber una 
demora en la respuesta pero tenemos una coordinación excelente 
con los Mossos y cuando un cuerpo policial no llega a un requeri-
miento se activa el otro y siempre se da respuesta.

Además de las tareas propias de seguridad ciudadana, la 
Policia Local también realiza otras funciones a la comunidad 
en su calidad de Policía asistencial ¿Puede citar algunos 
ejemplos? Uno es el seguimiento diario a víctimas de violencia 
doméstica, coordinados con el grupo de atención de la víctima de 
los Mossos. También hacemos acompañamiento a las víctimas 
de accidente de tránsito (sobre todo a personas atropelladas). Un 
tema asistencial relacionado con el absentismo escolar que funcio-
na muy bien. Nos coordinamos con la Inspección de Educación y, 
cuando detectamos los casos, se habla con la familia, con el centro 
y con los alumnos. El año pasado conseguimos que el 100% se 
reincorporara a las clases. Estamos bastante orgullosos de ello.

RAMON JOSA

VIDEO DE LA ENTREVISTA
youtube.com/user/
castelldefelstv
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16
Els estels volen per 

la Pau

MÉS INFORMACIÓ
Gremi d’Hostaleria

Arriba la XXXII 
Mostra de Cuina

08
Després de dos anys sense poder 
celebrar-se, torna la trobada 
anual dels principals restaura-
dors de Castelldefels.
Aquest any la Mostra es desplega 
en dues cites: el dissabte 8 té lloc 
la clàssica proposta gastronò-
mica i el diumenge 9 una edició 
especial adreçada als més petits 
de la casa, la Mostra Kids.

Dissabte 8 d’octubre Mostra 
de Cuina i diumenge 9 d’octu-
bre Mostra Kids
Al Parc de la Muntanyeta

Preus del tiquets: 1€, 2€, 3€ i 
5€

09

Sota sola, teatre per 
a tota la família 

El protagonista de Sota Sola viu 
i treballa sota terra. S’ha creat 
un món on gaudeix del seu ofici 
de sabater i és feliç amb les peti-
tes coses del dia a dia.
La companyia Ka Teatre ens 
porta aquest espectacle sobre 
la importància de donar valor a 
les petites coses, parar, respirar, 
mirar-nos als ulls i escoltar-nos.

Diumenge 9 d’octubre
A les 18 h al teatre Plaza
Entrades: 6 € 

La Fundació Comparte i 
l’Ajuntament de Castelldefels, 
a través de l’Àrea municipal de 
Solidaritat, tornen a convocar la 
celebració del festival Estels per 
la Pau.
Aquesta jornada de sensibilit-
zació, participació ciutadana i 
denúncia social busca compartir 
amb les famílies un espai de 
solidaritat on reclamar la pau al 
món.

Diumenge 16 d’octubre
De 10h a 18h
A prop de la pl. de les 
Palmeres
Gratuït 

XXXVI Trobada 
castellera del Baix 

Llobregat

15
Castelldefels és la responsable 
enguany d’organitzar la 
Trobada del Baix.
La darrera trobada va tenir lloc 
el 2019 i després d’un silenci de 
dos anys es recupera aquesta 
cita castellera que aquest any 
compta amb la participació de 
11 colles de la comarca.

Dissabte 15 d’octubre
A la plaça Teresa Claramunt, 
a partir de les 17.30h
Gratuït.

MÉS INFORMACIÓ
Agrupació de Cultura 
Popular

VENDA D’ENTRADES
entrapolis.com

Sortim

La Biblioteca “tasta la 
foscor”

La biblioteca Ramon Fernández Jurado pro-
grama un conjunt d’activitats per públic adult 
i familiar dins el marc del programa Tastant 
que aquest any es dedica al concepte de “fos-
cor”. 
Ens aproparem a la “foscor” des de diferents 
punts de vista: el true crime des de la pers-
pectiva de la novel·la, el periodisme o l’audio-
visual; ens endisarem des del vessant de la 
psicologia, la geopolítica, la natura, la física 
dels forats negres, etc.

MÉS INFORMACIÓ
Biblioteca Ramon Fernàndez 
Jurado

Del 19 d’octubre  al 30 de 
novembre
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A l’octubre la cultura i 
la gastronomia omplen 
els equipaments i els 
carrers de la ciutat

Trobada gastronòmica on ciuta-
dania i entitats de Castelldefels 
presenten les seves propostes 
culinàries, en molts casos pròpies 
del seu país d’origen. Els cuiners 
i cuineres aporten els seus plats 
de manera altruista per recaptar 
fons per iniciatives solidàries. 
Enguany els diners aniran a la 
compra de cistelles d’aliments i 
higiene per a centres de persones 
discapacitades als campaments de 
refugiats a Tindouf.

Dissabte 22 d’octubre
A les 14:30h, a la pista coberta 
de Can Roca
Preu del tiquet: 8€ i 15€

22
Menjars d’Arreu 

del Món recupera 
la presencialitat

31
Tornem a celebrar la tradicional 
Castanyada al carrer. Els més 
petits podran gaudir  a les 18h. 
d’una Hora delConte especial 
Castanyada “La Castanyada de la 
Maixa”, a càrrec d’Albert Estengre.  
Els infants que hi vagin  disfres-
sats de castanyer i castanyera i 
emportat el llibre “Els Gegants de 
Castelldefels”.

Dilluns 31 d’octubre
A partir de les 18h
Plaça Neus Català
Gratuït 

Castanyada a la 
Plaça Neus Català

Chango Spasiuk, 
entre el jazz i 
l’electrònica

28
El prestigiós acordionista 
Chango Spasiuk, mestre del 
“chamamé” ha creat un vincle 
comú entre la tradició i la mú-
sica clàssica, entre els matisos 
moderns del jazz i l’electrònica, 
entre l’excel·lència musical i 
l’energia festiva que uneix les 
persones entre continents.

Divendres 28 d’octubre
A les 20 h al teatre Plaza
Entrades a partir de 10,38€ 

VENDA D’ENTRADES
entrapolis.com

33es Jornades de 
Pau i Solidaritat

Enguany sota el lema “Natura i cultura de pau” 
les jornades oferiran diferents actes i activi-
tats: una exposició, històries en moviment, 
recital de poesia, festival d’estels, Menjars 
d’arreu del món i pàdel solidari entre d’altres.

Del 14 al 23 d’octubre

MÉS INFORMACIÓ
castelldefelscultura.org
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Manuel Reyes 
Grup Municipal PP 

ppcastelldefels@yahoo.es

@manualcalde_ @PSCastelldefels @Movem

Esther Niubó  
Grup Municipal PSC 

gms.castelldefels@gmail.com

Candela López   
Movem Castelldefels-ECP 
movemcastelldefels@gmail.com

Grups polítics municipals

Los vecinos de Castelldefels 
merecen respeto

Hace unos días asistimos a una reunión informativa de 
lo que el gobierno municipal ha denominado “Proceso 
Participativo Plan Ejes Verdes de Castelldefels”.  Tras 
la proyección de un video de un proyecto ya sobre la 
mesa pintado de color de rosa, las intervenciones de la 
Alcaldesa (PSC) y del 1er. Teniente de Alcalde (ERC) y las 
explicaciones del técnico municipal, se abría un turno de 
ruegos y preguntas.

Cuando uno lee el título del proyecto puede caer en 
la ensoñación de un Castelldefels en el que se protejan 
los pocos espacios verdes que los diferentes partidos de 
izquierdas que han gobernado nos han dejado. No en vano, 
hace un año, desde el PP presentamos una moción al Pleno 
pidiendo preservar las zonas verdes de Castelldefels y 
exigiendo que queden libres de construcción urbanística. 
Existía la preocupación por parte de muchos vecinos de que 
en zonas como los 4 bosques pudiera ocurrir lo vivido en el 
entorno del Castillo.  Normal que los vecinos desconfíen 
tras tantos episodios de recalificación de espacios verdes, 
tala de árboles y construcción urbanística vividos a lo largo 
de décadas y ejecutados por los partidos de izquierdas que 
han gobernado y gobiernan en nuestra ciudad. 

Esa inquietud la pusieron de manifiesto muchos de los 
asistentes a la reunión del pasado día 15, con datos, con 
planteamientos perfectamente solventes y con muchas 
dudas fundadas. ¿Qué ocurrió entonces? Al gobierno 
municipal le incomoda la crítica o que se planteen dudas 
sobre su gestión. Tanto que no se dio respuesta a ningún 
planteamiento que hicieron los vecinos. No solo eso, se les 
trató de impedir hablar de lo que creían conveniente, se 
interrumpieron intervenciones y se acabó por insultar a los 
asistentes, es decir a los vecinos de Castelldefels.

No, Señores del gobierno municipal, los vecinos 
de Castelldefels no son unos “maleducados” como les 
tacharon. Los vecinos quieren saber la verdad ¿Qué se 
esconde detrás de este Plan de Ejes Verdes?

Desde el equipo de ManuAlcalde no vamos a participar 
de un ataque tan vergonzoso hacia los ciudadanos y 
exigimos que el gobierno municipal se disculpe pública-
mente y no de un paso más hacia ningún proyecto que no 
sea el de conservar las pocas zonas verdes que nos quedan 
en nuestra ciudad.

La cistella de la compra, 
un dret bàsic

Fa uns dies, la vicepresidenta del Govern Yolanda Díaz 
va llançar la proposta d’establir un topall sobre el preu 
dels productes bàsics de la cistella de la compra. Per a 
la ministra de Treball, l’alimentació és un dret bàsic 
de totes les persones i aquests productes haurien de 
quedar fora dels estralls de la inflació que ha provocat 
la guerra d’Ucraïna. Si s’ha fet amb el gas, per què no 
s’ha de poder fer amb els aliments?

Tots i totes estem notant la pujada escandalosa 
dels preus de productes bàsics com la fruita i la 
verdura, la llet o els ous. Si a això hi afegim l’augment 
dels tipus d’interès i, per tant, del cost mensual de les 
hipoteques, és fonamental que les administracions 
prenguin un paper actiu aplicant mesures que garan-
teixin uns mínims a totes les persones. Des d’aquest 
punt de vista, els ajuntaments també han de mullar-se 
i han de trencar-se les banyes per implementar 
mesures que mitiguin els efectes de l’escalada de preus 
i que, alhora, fomentin el consum en el comerç de 
proximitat i la promoció d’una alimentació saludable.

Mentre no es puguin limitar els preus per la via 
d’una llei, els ajuntaments poden proposar al teixit 
comercial de les seves ciutats que estableixin un preu 
limitat en productes bàsics i, alhora, ajudar-los en 
la seva activitat econòmica. Es tracta de cosir una 
xarxa de complicitats que faci possible que tothom 
pugui accedir a una cistella de la compra mínima, que 
asseguri l’accès a l’alimentació en condicions plenes i, 
alhora, de promoure el comerç local en un context en 
el qual la majoria de famílies hauran d’apretar-se el 
cinturó.

Els ajuntaments són l’administració més 
propera a la ciutadania i els hem de demanar que es 
posin al costat de la gent que pateix, oferint solucions 
des del seu àmbit de competències. Allà ens trobarà 
el Govern municipal, implicant-nos a fons en aquesta 
qüestió. Per evitar que ningú no es quedi enrere en 
l’accès a una cistella de la compra bàsica, treballem dia 
a dia des de Movem En Comú.

Castelldefels: Seguridad y 
tranquilidad

Desde el Grupo Socialista queremos felicitar, 
tanto a la Policía Local, como a todos los cuerpos que 
operan en el municipio, por la excelente coordinación 
en el día a día. Si en 2022 hemos recibido más de 5 
millones de visitantes, es en buena parte gracias al 
trabajo imprescindible de nuestros y nuestras agentes.

En esta línea, condenamos el robo con violencia 
que, el pasado mes de agosto, sufrió en el interior de 
su domicilio un jugador del F.C. Barcelona residente 
en el municipio. Desde el Ayuntamiento, enseguida 
nos pusimos a disposición del Club y de las personas 
afectadas. Lamentamos que, desde algunos círculos, 
se aprovechara la situación para hacer campaña sobre 
la delincuencia en Castelldefels, desprestigiando la 
imagen de la ciudad.

Los datos policiales demuestran que los delitos 
han bajado en 2022 en comparación con 2019 (último 
año antes de la pandemia). Como ejemplo, en 2019 
hubo 900 robos en interior de vehículos. En 2022, son 
419. En 2019, fueron 327 robos en domicilios. Este 
año, son 216. En el ’19, fueron 83 robos violentos en 
espacios públicos. En el ’22, son 74.

La seguridad es un tema muy serio. Desde que 
nos pusimos en marcha al frente del Ayuntamiento, 
con la Alcaldesa Maria Miranda, hemos abierto 
convocatorias de nuevos agentes prácticamente 
cada año, incrementando las plazas de la Policía 
Local desde las 88 de 2015, hasta las 101 con las que 
cerrábamos el 2021. Recordemos que, durante el 
mandato del PP, no se incorporó ningún agente. Pero 
nosotros hemos avanzado, hemos rejuvenecido la 
Policía y queremos ampliar 15 agentes más en los 
próximos 3 años. Paralelamente, hemos incrementado 
los agentes cívicos, desde los 4 que había en 2015, 
hasta los 16 actuales.

Tenemos la gran suerte de vivir en una ciudad 
con una alta calidad de vida, tranquilidad, respeto por 
la convivencia. Un municipio que es capaz de atraer 
a más de 5 millones de visitantes. Un lugar único que 
debemos valorar y disfrutar entre todos. Desde el 
Grupo Socialista, seguiremos trabajando para mejorar 
Castelldefels día a día, contigo como protagonista.
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@ERCastelldefels @CsCastelldefels
@JuntsxCatDefels

Jordi Maresma
Grup Municipal d’ERC
castelldefels@esquerra.cat

Guillermo Massana 
Grup Municipal Ciutadans

castelldefels@ciudadanos-cs.org

Xavier Amate 
Junts per Castelldefels

xavier@juntspercastelldefels.cat

Cap a un model de mobilitat 
sostenible

En plena emergència climàtica, les nostres ciutats 
han de garantir una mobilitat amigable i segura 
que incentivi alternatives que ofereixin un canvi 
d’hàbits a la ciutadania. Vianalitzar els carrers més 
concorreguts, fent-los més amables; donar prioritat a 
les bicicletes i sistemes de transport elèctrics; i oferir 
una xarxa de transport públic que sigui eficient, eficaç, 
segura i ràpida, són el camí per facilitar una transició 
cap a un model de mobilitat sostenible.

Però quan la ciutadania pateix cada dia greus 
afectacions en la seva mobilitat quotidiana en 
transport públic com, per exemple, les constants 
incidències que protagonitza la concessionària 
Avanza a la nostra xarxa d’autobusos, que ha acabat 
amb una denúncia ciutadana col·lectiva davant 
del Síndic de Greuges; o els retards i anul·lacions 
constants que patim a la xarxa de Rodalies-Renfe, 
que ha acumulat un dèficit d’inversions de més de 
4.500 milions en els darrers 12 anys; el resultat 
és el descrèdit per al sistema de transport públic 
i la desconfiança dels ciutadans, que els porta a 
continuar utilitzant el vehicle privat com a única 
alternativa real i viable per anar a treballar, estudiar 
o fer gestions imprescindibles els dies laborables.                                                                                                  
Exigim que el Gobierno de PSOE-Unidas Podemos es 
centri en els problemes quotidians de la gent, que no 
passen ni per l’aeroport ni per l’alta velocitat, i executi 
les inversions pendents a tot el sistema ferroviari de 
rodalies i mitja distància, incrementant la seva ca-
pacitat i seguretat, i millorant la seva integració amb 
el territori. I cal que els mateixos que governen l’àrea 
metropolitana posin ordre en les concessionàries per 
oferir el servei de qualitat que correspon.

Conscienciar-nos sobre la necessitat de trans-
formar els nostres barris i ciutats cap a models que 
fomentin una mobilitat sostenible, i que ens permetin 
avançar davant del repte del canvi climàtic, és el camí 
que nosaltres vam encetar al 2015. Ara, esperem que 
s’enforteixi la nostra xarxa de transports públics per 
oferir el servei de qualitat que la ciutadania es mereix.

Menys bitllets gratuïts i més 
inversions

Històricament les inversions per part de l’Estat 
espanyol a Catalunya en matèria d’infraestructures 
han estat deficitàries i això més tard es trasllada en 
resultats pèssims del servei. Bon exemple es demostra 
amb el transport públic, on són constants les incidències 
que patim amb RODALIES ja sigui per retards, l’estat 
dels vagons, problemes d’accessibilitat....i com sempre, 
qui surt més perjudicat és l’usuari que diàriament fa ús 
d’aquest mitjà per desplaçar-se a la feina. 

El passat divendres 9 de setembre vam patir un 
nou incident tècnic al sistema de telecomunicacions 
d’Adif, obligant a suspendre tots els trajectes 
programats per aquella jornada i causant afectacions 
a centenars d’usuaris de Castelldefels i a milers de tot 
Catalunya. No serveix de res que el govern espanyol 
impulsi mesures com la gratuïtat del Rodalies, quan 
després el servei deixa d’operar permanentment.

Les xifres són molt clares i demostren el motiu 
pel qual Rodalies és un servei ineficient arrel de la 
deixadesa endèmica de l’estat espanyol: a Catalunya 
s’han fet el 24% de les inversions mentre que a Madrid 
s’ha executat el 153% o també el fet que es destini una 
mitjana de 308 euros per ciutadà a Madrid i en canvi, 95 
euros per ciutadà a Catalunya. 

Ferrocarrils de la Generalitat de Catalunya 
és l’exemple més evident que demostra com el 
traspàs d’una competència de l’estat a la Generalitat de 
Catalunya suposa una millora del seu servei, esdevenint 
amb el temps un servei amb gran reputació entre el 
conjunt d’usuaris. Com hem fet sempre, des de Junts per 
Catalunya no deixarem d’exigir allà on calgui el traspàs 
immediat i total de Rodalies a la Generalitat i l’execució 
de les inversions que ens pertoquen. 

Tal com va apuntar la diputada de Junts per 
Catalunya, Míriam Nogueras: “El que necessitem a 
Catalunya no és caritat, són els diners que generem.”

Educación bilingüe

El pasado Domingo asistimos junto a la 
líder de Cs, Inés Arrimadas, y el presidente 
de Cs en Catalunya, Carlos Carrizosa, a la 
manifestación convocada por ‘Escuela de 
Todos’ en Barcelona para reivindicar que el 
español también sea lengua vehicular de la 
enseñanza.

Desde Ciutadans entendemos que es 
necesario defender el derecho a tener una 
enseñanza en castellano y en catalán en 
Catalunya. 

Muchos padres y alumnos están 
sufriendo el señalamiento en diversas 
escuelas, simplemente por querer que la 
educación no sea sectaria y garantice el per-
fecto dominio de, mínimo, las dos lenguas 
oficiales en Catalunya. Son constantes los 
señalamientos en este sentido, impidiendo 
algo tan obvio como que en las aulas de 
Catalunya castellano y catalán se estudien 
en una proporción razonable y equilibrada, 
negando este derecho sólo se perjudica la 
educación y el desarrollo de los escolares. 

Familias de Castelldefels fueron 
pioneras en esa exigencia, no ostante la 
Generalitat, y a pesar de las sentencias que 
fijan un mínimo de 25% de horas lectivas 
en castellano, impiden hacer efectivo 
este derecho, tan vital para el desarrollo 
académico de nuestros hijos. Ser bilingüe 
supone un valor añadido en la enseñanza, 
aunque parece que a determinados sectores 
les complace más que se limite este derecho. 

No dejaremos de repetirlo, el conoci-
miento engrandece a la persona, y negárselo 
no es más que impedir su desarrollo. 




